
خبر مهم این روز های سیاست خارجی کشور سفر سید بدر البوسعیدی، وزیر 

امور خارجه عمان به ایران و دیدار با مقامات بلندپایه کشور بود. عمان به دلایل 

مختلفی از جمله نقش آفرینی های میانجی گرایانه یکی از مهم ترین بازیگران 

منطقه ای است. در دیدار هایی که روز گذشته )دوشنبه( انجام شد، البوسعیدی 

با رئیس جمهور، رئیس مجلس و وزیر امور خارجه درباره موضوعات کلیدی از 

جمله گسترش روابط اقتصادی دوجانبه، بررسی راهکار های کاهش تنش های 

منطقه ای و همچنین پیام های حساس دیپلماتیک در حوزه مذاکرات هسته ای 

گفت وگو کرد. »افزایش سه برابری حجم تجارت ایران و عمان« طی سال های 

اخیر و تأکید بر برنامه های مشترک اقتصادی مثل بهره برداری از »کریدور شمال-

جنوب« بخشی از تحولاتی است که نشان دهنده عزم دو کشور برای عبور از 

موانع و دستیابی به همکاری های عملیاتی است. در حوزه مسائل منطقه ای هم 

اشتراک نظر ایران و عمان در مواجهه با مسائل سوریه، یمن و فلسطین نشان 

از درک عمیق این دو بازیگر نســـبت به ضرورت توقف مداخلات خارجی و 

جلوگیری از گسترش بی ثباتی دارد. عمان که همواره به عنوان میانجی ای مورد 

اعتماد در روابط ایران و غرب شـــناخته شده، این بار نیز با انتقال پیام مکتوب 

سلطان هیثم به رئیس جمهور ایران نقشی فراتر از یک شریک منطقه ای ایفا کرد. 

جواد میرگلوی بیات، کارشناس مسائل عمان معتقد است که محتوای این نامه 

می تواند در خصوص ازسرگیری روابط ایران و غرب باشد. در ادامه متن کامل 

گفت وگوی »فرهیختگان« با این کارشناس را از نظر می گذرانید.

   عمانیهامیخواهند

ازطریقایرانبهآسیایمرکزیبرسند
روابط ایران و عمان در ســـال های اخیر محور های مشخص و مهمی داشته است. 

میرگلوی بیات با اشاره به این محور ها گفت: »همیشه سفر هایی که عمانی ها به ایران 

دارند، سه سطح دارد؛ سطح روابط دوجانبه ایران و عمان، سطح مسائل منطقه ای 

و سطح مسئله مذاکرات ایران با غرب، به خصوص آمریکا. امروز هر سه سطح نیاز 

به گفت وگو دارد و جای بحث و تعامل در هر سه سطح وجود دارد. در سطح روابط 

ی است. آقایان عراقچی و بدر البوسعیدی 
ّ
دوجانبه، الحمدلله روابط خوب و رو به ترق

هم اشاره کردند که کار های مثبتی در حال انجام است. عمانی ها در برخی حوزه ها 

در ایران سرمایه گذاری کرده اند، برای مثال قصد دارند ایران کریدور شمال به جنوب 

آن ها باشد تا از طریق ایران به آسیای مرکزی دسترسی داشته باشند. مبادلات تجاری 

ما نیز در حال رسیدن به دو میلیارد دلار است. علاوه بر این، مسائل مشترک فرهنگی، 

اقتصادی و سیاسی وجود دارد که حتی در سطح همکاری های نظامی نیز ارتقا پیدا 

کرده است. این ها مواردی است که به طور طبیعی می تواند بین دو کشور همسایه وجود 

 مطرح می شود.«
ً
داشته باشد و در گفت وگو های در این سطح قطعا

   یمنخطقرمزعماناست
یکی از بازیگران مهم منطقه ای یمن است که این روز ها نقش ویژه ای در تحولات غرب 

آسیا ایفا می کند. میرگلوی بیات معتقد است سطح دیگر گفت وگو های ایران و عمان 

حول مسائل منطقه ای و به ویژه مسئله یمن است. او در این باره توضیح داد: »سطح 

دیگر گفت وگو ها، همان طور که اشاره شد، سطح منطقه ای است؛ یعنی معادلاتی که 

در منطقه وجود دارد و این روز ها کم هم نیست. به نظر من، مهم ترین آن ها مسئله یمن 

است. فکر می کنم اگر بخواهیم روی یک موضوع تأکید ویژه کنیم، باید از یمن صحبت 

کنیم. مستحضر هستید که تمامیت ارضی یمن، خط قرمز عمان است. عمان در حق 

تمامیت ارضی یمن با هیچ جناح و جریانی، چه در سطح منطقه و چه در سطح جهانی، 

تعارف نخواهد کرد. آخرین باری که عمان دچار بحران شدید امنیتی و نظامی شد و 

سرزمینش در معرض تهدید قرار گرفت، زمانی بود که یمن جنوبی اعلام موجودیت 

کرد. تشکیل یمن جنوبی و جنگ ظفار به دنبال آن، برای مدت ها عمان را درگیر کرد 

و هزینه های زیادی بر این کشور تحمیل شد. بنابراین، تمامیت ارضی یمن و صلح 

و آرامش در این کشـــور، خط قرمز عمان است و عمان در جهت آرامش یمن و عدم 

تنش در آنجا می کوشد. از سوی دیگر در حملات غربی ها، عمانی ها اجازه استفاده 

از پایگاه های در خاکشان و نیز آسمان کشورشان و همین طور آب های سرزمینی خود 

 همان نقطه ای است که منافع ما با 
ً
را به آمریکا و انگلیس ندادند.  این موضوع دقیقا

 در روز های اخیر شنیدید که احتمال 
ً
منافع عمان در منطقه انطباق پیدا می کند. حتما

دارد الگوی سوریه یا حتی مسائل مشابه لبنان، در یمن هم تکرار شود؛ یعنی گروه های 

مختلف در یمن علیه انصارالله شروع به جنگ داخلی کنند و هم زمان حملات خارجی 

 عمانی ها در مقابل چنین 
ً
نیز انجام شود. این یک طرح عربی، عبری و غربی است. قطعا

روندی با ایران همکاری خواهند کرد؛ چرا که منافع عمان در این است که در یمن یک 

دولت فراگیر وجود داشته باشد یا حداقل به سوی تجزیه نرود و تعادل نیرو ها به این 

شکل حفظ شود. مستحضر هستید که شرق یمن با عمان هم مرز است و مشکلات 

زیادی در این منطقه وجود دارد. آن ها از طرح های تجزیه یمن که توسط امارات دنبال 

می شود، ترس دارند و به همین دلیل با ایران همکاری می کنند. 

   سفربدرالبوسعیدیبهعراق

وپیامهایمکتومدربارهسوریه
 یک 

ً
این کارشناس مسائل عمان معتقد است در مسئله مذاکرات درمورد سوریه حقیقتا

حقیقت مکتوم وجود دارد و چون قرائنی وجود ندارد و مسئله تازه است نمی توان تحلیل 

متقنی از فضای مذاکرات بین دو وزیر ارائه کرد. او در این باره توضیح داد: »به هر حال 

من فکر می کنم سفری که چند روز پیش بدر البوسعیدی به عراق داشت، بهانه ای برای 

گفت وگو با مقامات ایرانی می تواند باشد. این سفر حاوی پیام هایی است که می خواهند 

 از خود سوریه پیام هایی به عمان رسیده که آن ها قصد دارند 
ً
ردوبدل کنند یا احتمالا

 یک حقیقت مکتوم در این باره جود دارد. صدالبته بعید نیست که درباره 
ً
جابه جا کنند. واقعا

مسائل منطقه ای مرتبط با سوریه نیز گفت وگو هایی انجام شده باشد. اما نمی توانم بیش 

 گفت وگو هایی در جریان است که ما از آن ها بی خبر هستیم.«
ً
از این نظر بدهم؛ قطعا

   نامهسلطانهیثم
میتوانددربارهادامهمذاکراتایرانوغربباشد

یکی از مهم ترین بخش های ســـفر وزیر امور خارجه عمان به ایران نامه ای بود که 

البوسعیدی از طرف سلطان عمان به مسعود پزشکیان داد. میرگلوی بیات با اشاره به 

این نامه گفت: »در سطح گفت وگوی ایران با غرب، من حدس می زنم و تحلیل من این 

است که نامه ای که سلطان هیثم ارسال کرده اند، در ارتباط با ازسرگیری گفت وگو های 

ایران و آمریکا باشد. این گفت وگو ها پیش از طوفان الاقصی در مسقط انجام می شد 

 نیز به نظر می رســـد که 
ً
و پس از آن نیز هماهنگی هایی در حال رخ دادن بود. اخیرا

 این نامه به همان گفت وگو ها مربوط 
ً
 آغاز شده است. احتمالا

ً
گفت وگو هایی مجددا

باشد. اما محتوای نامه چه خواهد بود؟ در اینجا نیز باید با استناد به قرائن پیش تحلیل 

کنیم. با این حال، با توجه به سابقه تاریخی میانجیگری عمانی ها، به ویژه در سطح 

دخالت مستقیم سلطان و نامه نگاری های سلطانی، چه در دوران سلطان قابوس و 

چه در دوران سلطان هیثم، نامه های آن ها هیچ گاه حامل تهدید آمریکا نبوده و همواره 

میانجی روابط سازنده بوده اند. بنابراین، بعید می دانم این نامه جنبه منفی یا سلبی داشته 

 دارای یک بعد ایجابی است. برای مثال، پس از انفجار های الخبر 
ً
باشد و احتمالا

در عربستان، کلینتون نامه ای به سلطان قابوس داد و از او خواست که آن را به ایرانیان 

برساند. یوسف بن علوی، وزیر وقت خارجه عمان در خاطراتش می گوید که سلطان 

قابوس شرط کرد که نامه نباید حاوی تهدید باشد و اعلام کرد که نامه تهدیدآمیز را به 

ایران نخواهد برد که بعد ها مشخص شد چنین نیز بوده است. این دکترین میانجیگری 

عمان در مسائل مربوط به ایران و غرب بوده است. با توجه به این پیشینه و کنشگری 

 ما با یک مسیر ایجابی 
ً
عمان، بعید می دانم این نامه حامل مسائل منفی باشد. احتمالا

 
ً
در گفت وگو ها روبه رو خواهیم بود. نباید انتظار یک معجزه را داشته باشیم، اما احتمالا

پس از این نامه، همکاری هایی چه در ســـطح منطقه ای و چه در سطح هسته ای با 

غرب و آمریکا آغاز خواهد شـــد. این همکاری ها متناسب با شرایط منطقه خواهد 

بود. ممکن است، برای مثال، در راستای جلوگیری از گسترش حوزه جنگ یا کاهش 

تنش در مسئله یمن با وساطت عمان اقداماتی انجام شود. در کنار این موارد، احتمال 

دارد درباره مسائل هسته ای و مذاکرات مرتبط با برجام نیز گفت وگو هایی شکل بگیرد. 

من حدس می زنم که دولت ترامپ به دنبال حل مسئله هسته ای نیز باشد. او به دنبال 

دستاوردسازی است و هیچ بعید نیست که از همین حالا شروع به این روند کند تا 

بتواند یک پرونده را در منطقه حل وفصل کند.«

   رفتوآمدخانوادهترامپبهعمان
میرگلوی بیات با بیان اینکه در طول دو سه ماه اخیر، ایلان ماسک دوبار با دستورالعمل های 

مختلف با عمان ویدئوی کنفرانس اســـکایپی داشته است، ادامه داد: »ترامپ نیز 

سرمایه گذاری دو میلیارد دلاری در بخش هتل داری و تفریحی عمان انجام داده و این 

ارتباطات همچنان وجود دارد. خانواده ترامپ نیز در حال حاضر در عمان رفت وآمد 

دارند. با توجه به این ارتباطات جدیدالوقوع و آن ســـابقه تاریخی ارتباط بین ایران و 

آمریکا از طریق عمان بعید نیست که تیم جدید کاخ سفید در نامه نگاری سلطان با آقای 

پزشکیان دخیل بوده باشد. برای جمع بندی این موضوع با توجه به روابطی که تیم جدید 

آمریکا از دو سه سال قبل در عمان داشته و در این دو سه ماه اخیر نیز شاهدش بودیم 

 این نامه سلطان حاوی پیام های جدید 
ً
و سابقه تاریخی میانجیگری عمان، احتمالا

برای حل وفصل مسائل هسته ای و روابط ایران و غرب و در رأس آن آمریکا باشد.«

 هرازچندگاهی، عددی مرتبط با آمار سقط جنین توسط مسئولان مختلف و 
ً
تقریبا

حتی افراد غیرمسئول مطرح می شود. روز گذشته یکی از فعالان فضای مجازی در 

شبکه ایکس نوشت که هر 30 ثانیه یک جنین در کشور سقط می شود. براساس 

این سخن یعنی در هر دقیقه 2 جنین، در هر ساعت 120 جنین، روزی 2 هزار 

و 880 جنین، در ماه 86 هزار و 400 جنین و درنهایت در ســـال یک میلیون 

و 36 هزار و 800 جنین سقط می شود. اما ماجرا این است که چرا نمی توان 

چنین گزاره ای را باور کرد؟ 

   از350هزارتایکمیلیونسقطدرسال؛
چرانبایدآمارعجیبراباورکرد؟

آنچه مشخص و بدیهی است، اینکه اکثر آمار مطرح شده در رابطه با آمار سقط جنین 

در ایران، تخمینی و تقریبی اســـت. محمدمهدی آخوندی، رئیس انجمن علمی 

جنین شناســـی ایران، شهریور98؛ آمار سالانه بین ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار سقط جنین 

غیرقانونی را تأیید کرده و گفته بود: »آمار دقیقی از سقط جنین در دست نیست، چون 

 بر 
ً
عمده دلیل این اتفاق تلخ به صورت زیرزمینی و غیرقانونی صورت می گیرد و قطعا

آمار های گذشته تأثیر می گذارد؛ اما آمار موثقی درمورد حدود ۷۰۰ هزار سقط در سال 

 این میزان بیشتر هم شده است.« 
ً
را هم دیده ام که در رسانه ها هم اعلام کردم و حتما

در همان سال باقر لاریجانی، معاون آموزشی سابق وزارت بهداشت و نایب رئیس 

شورای عالی اخلاق پزشکی کشور، که یک بار آمار ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار سقط را در سال 

۱۳9۶ مطرح کرده بود در بهمن ۱۳98 گفت: »سالانه حدود ۴۵۰ هزار سقط جنین 

قانونی و غیرقانونی در سطح کشور انجام می شود.« همچنین عباس مسجدی بهمن ماه 

۱۳98 اعلام کرد در سال ۱۳9۷ با توجه به مؤلفه های حقوقی، فقهی و پزشکی، ۱۲ 

هزار پرونده ارجاع شده که در 9۷۰۰ مورد به دستور سقط منجر شده است. او گفته 

بود که براساس آمار غیررسمی که مسئولان وزارت بهداشت اعلام می کنند، حداقل 

حدود ۱۲۵ هزار سقط جنین غیرقانونی وجود دارد. مسجدی اردیبهشت ۱۴۰۰ نیز 

اعلام کرده در سال ۱۳99، ۱۱ هزار و ۵۳ مورد پرونده سقط جنین درمانی در سازمان 

پزشـــکی قانونی تشکیل شده که نسبت به سال پیش از آن، کاهشی ۲.۷ درصدی 

داشته و از این تعداد، در 8۵۲۰ مورد مجوز برای سقط جنین صادر شده است. وی 

تأکید کرده سقط غیرقانونی در حوزه مسئولیت پزشکی قانونی نیست. پس از آن آذرماه 

۱۴۰۰ هم صالح قاسمی، دبیر مرکز مطالعات جمعیت گفته بود: »آمار سقط در ایران 

از ۳۷۰ هزار مورد تا ۵۳۰ هزار مورد در تحقیقات مختلف گزارش شده که هر کدام 

از این اعداد بسیار بالاست و این معادل ۴۰ درصد تعداد تولد های کل کشور است 

 توجیه ندارد.«
ً
و در نتیجه اصلا

اردیبهشـــت ماه سال گذشته فاطمه محمدبیگی، نماینده قزوین و عضو کمیسیون 

بهداشت و درمان و رئیس فراکسیون جوانی جمعیت مجلس، در همایش روزملی 

جمعیت در بیمارستان نجمیه ادعا کرد سالانه ۲۵۰ تا ۶۵۰ هزار سقط جنین در کشور 

رخ می دهد. محمدبیگی با اعلام آمار سالانه ۲۵۰ تا ۶۵۰ هزار سقط جنین، از علما 

درخواست کرده بود تا حرمت سقط جنین را بیش از پیش برای مردم تبیین کنند. به 

گفته او، 8۵ درصد سقط جنین ها در خود خانواده و توسط پدر و مادر و با آموزش های 

فضای مجازی یا مصرف دارو های قاچاق شده انجام می شود. محمدبیگی گفته بود 

که اگر حتی ۱۰ درصد در پیشگیری از سقط جنین موفق باشیم ۲۵ تا ۶۵ هزار نفر 

را به جمعیت کشور اضافه می کنیم؛ در این راستا پویش »نفس برای نجات از سقط 

جنین« که به آموزش و مشـــاوره برای پیشگیری از سقط می پردازد تا ۷۰ درصد در 

پیشگیری از بروز سقط جنین موفق بوده است. این درحالی است که دکتر سلیمان 

 
ً
حیدری، مدیرکل مرکز نظارت و اعتباربخشـــی امور درمان وزارت بهداشت دقیقا

فروردین ماه همان سال با اشاره به وضعیت سقط جنین غیرقانونی در کشور گفته بود: 

»طبق بررسی های انجام شده بالای ۷۰ تا 8۰ درصد سقط جنین های غیرقانونی و 

غیرپزشکی در خارج از مراکز درمانی انجام می شود. البته براساس یک سری فرمول هایی 

آمار مختلفی مطرح شده که از آنجایی که این آمار ها قابل اطمینان نیست نمی توان آن ها 

را مطرح کرد. هرچند که اگر درست باشند فاجعه بار است. به گفته او، سالانه حدود 

۱۰ هزار سقط جنین به صورت قانونی و به دلایل پزشکی در کشور انجام می شود.« 

تیرماه سال ۱۴۰۱صالح قاسمی، دبیر شورای راهبردی جمعیت استان تهران درباره 

آمار سقط جنین کشور به ایسنا گفته بود سالانه ۳۷۰ هزار سقط در کشور داریم که 

اغلب آن ها غیرقانونی است. درنهایت صابر جابری، رئیس مرکز جوانی جمعیت 

وزارت بهداشـــت نیز مردادماه ۱۴۰۳ در یک برنامه تلوزیونی گفت روزانه ۱۰۰۰ 

سقط جنین در کشور انجام می شود. به عبارتی سالانه حدود ۳۶۰ هزار سقط جنین 

در کشور صورت می گیرد. 

   نرخموالیدباآمارسقطبرابریمیکند؟
در ســـال های اخیر، آمار های عجیب وغریبی درباره سقط جنین از سوی مقامات 

مســـئول و حتی افراد غیرمسئول شنیده شد. از آنجایی که در گذشته تنها آمار سقط 

جنین قانونی ثبت می شـــد، عمده آمار های مطرح شده نیز در رابطه با سقط جنین 

 مشـــخص نیست 
ً
قانونی بود. با وجود اعلام آمار های مختلف در این باره اما دقیقا

که منبع این آمار ها کجاست و براساس کدام پایش و رصد است؟ همچنین آنچه در 

مرور آمار سقط جنین در ایران مشخص است، این است که هرساله این آمار با یک 

اختلاف ۱۰۰ هزارتایی مطرح می شود. اما در مجموع، اعدادی که تا به امروز توسط 

مسئولان این حوزه در همان سال های 98 تا به امسال مطرح شده است سالانه ۳۵۰ 

تا۶۵۰ و ۷۰۰ هزار سقط جنین قانونی و غیرقانونی در سال است. آنچه در این بین 

محل ایراد است؛ بازه ۴۰۰ هزارتایی غیرمنطقی در آمار اعلام شده سقط جنین در 

سال های اخیر است. همچنین در هیچ زمانی و هیچ مقام مسئولی مشخص و اعلام 

نکرد که آمار ها چگونه ثبت و اخذ شده اند و اعداد مطرح شده بر چه مبنایی به دست 

آمده است؟ براساس آخرین سخنان وزیر بهداشت در آذرماه امسال، نرخ موالید در 

سال ۱۴۰۳ زیر یک میلیون است. بنابراین اگر بخواهیم هر ۳۰ ثانیه یک سقط جنین 

 برابری خواهد کرد! در این 
ً
را بپذیریم، آمار سقط جنین با نرخ موالید در کشور تقریبا

بین نباید فراموش کرد همواره برای اغلب خانواده های ایرانی سقط جنین امری قبیح، 

غیراخلاقی و حتی در خانواده های مقید به شرع نیز امری غیرشرعی است. همچنین 

با توجه به جمعیت 8۰ میلیونی ایران آمار های بالای ۵۰۰ هزار سقط در کشور در 

کنار مؤلفه فرهنگی و اجتماعی جامعه ایرانی؛ غیرقابل باور و غیرمنطقی اســـت. 

 در سال ۱۴۰۰ بود که سقط جنین را در مقابل غربالگری قرار دادند و مخالفان 
ً
تقریبا

غربالگری حتی از طریق مجلس، پیگیر این بودند که غربالگری را برای زنان باردار 

ایرانی ممنوع اعلام کنند. مخالفان غربالگری مدعی بودند آزمایش های غربالگری 

دارای خطای زیادی است و همین خطا باعث شده که مادران باردار به آن استناد کرده 

و نوزاد خود را ســـقط کنند. برخی نیز اعلام کردند برخلاف اینکه این آزمایش رأی 

به عدم سلامت جنین در بدن مادر داده بود، نوزادشان در سلامت کامل به دنیا آمد. 

به دنبال این ماجرا ها، در محافل غیررسمی این خبر مطرح شد که مجلسی ها قصد 

دارند این آزمایش را ممنوع و توصیه ها به انجام آن را از ســـوی پزشکان جرم انگاری 

کنند. موضوعی که با واکنش رسانه ها و حتی برخی پزشکان معتبر کشور مواجه شد 

و این اقدام را نوعی مبارزه با علم اعلام کردند. درنهایت اما فشار برخی مجلسی ها به 

نتیجه نرسید و قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در ماده ۵۳ خود غربالگری 

را اختیاری دانست. طبق تبصره ۳ این قانون آزمایش غربالگری و تشخیص ناهنجاری 

 به درخواست یکی از والدین و با تشخیص پزشک متخصص مبنی بر 
ً
جنین صرفا

احتمال قابل توجه نسبت به وجود عارضه جدی در جنین، یا خطر جانی برای مادر 

یا جنین یا احتمال ضرر جدی برای سلامت مادر یا جنین در ادامه بارداری مبتنی بر 

منابع معتبر علمی تجویز می شود، مشروط به آنکه احتمال ضرر آزمایش غربالگری 

و تشخیص ناهنجاری حسب مورد اقوی از احتمال یا محتمل ضرر نسبت به جنین و 

مادر نباشد و همچنین والدین یا پزشک احتمال عقلایی سقط در اثر آزمایش غربالگری 

و تشخیص ناهنجاری را ندهند. 

   مقایسهآمارسقطجنیندرایرانباکشورهایغربی؛

صحیحیاغلط؟
درخصوص سـقط جنین در سـال های اخیر مسـتند های مختلفی سـاخته شد. 

در برخـی مسـتند ها سـعی شـد که جامعـه آمریـکا را مقابل جامعـه ایرانی قرار 

دهنـد. ایـن درحالـی اسـت کـه سـقط جنیـن در جامعه ایرانـی، اکثرا در بسـتر 

خانـواده اتفـاق می افتـد و قیـاس وضعیـت سـقط جنیـن بـا جامعـه آمریـکا یا 

جوامـع غربـی که بیشـتر سـقط ها شـامل بارداری های خـارج خانواده اسـت، 

امـری نادرسـت اسـت. آمار سـقط جنیـن در ایـران در حالی ۶۵۰هـزار عدد یا 

۷۰۰هـزار اعـلام می شـود کـه ایالات متحـده آمریـکا بـا حـدود ۳۳۰ میلیون 

جمعیـت و سـهل الوصول بـودن سـقط جنیـن و آزادی در ایـن مـورد در سـال 

۲۰۲۰، 9۳۰ هـزار مـورد اعـلام شده اسـت. 

در کشـور انگلسـتان بـا جمعیـت ۵۵میلیونـی که سـال ها بالاترین نرخ سـقط 

جنیـن در اروپـا را در اختیـار خـود داشـت، طبـق آماری در سـال ۲۰۲۲، تعداد 

کل سـقط جنیـن بـرای سـاکنانش و ولـز از مـاه ژانویه تا ژوئن بیـش از ۱۲۳هزار 

مـورد بوده اسـت کـه عـدد آن نسـبت بـه نمونـه سـال خـود ۱۷درصـد افزایـش 

داشـته اسـت. مقایسـه ایـن دو نمونـه بـا آمار اعلامی از سـوی مسـئولان ایرانی 

 بـه چه 
ً
 مشـخص نیسـت کـه ایـن آمـار دقیقـا

ً
به وضـوح نشـان می دهـد اصـلا

سـند و بـر چـه اساسـی اعلام می شـود و منبع تحقیقاتـی که این اعداد را نشـان 

می دهـد چه چیـزی بوده اسـت. 

   برهمزدنامنیتروانیباآمارسازیهایی
دررابطهباسقطجنین

ماجـرا ایـن اسـت که تحت هر شـرایطی سـقط جنین امری قبیـح و غیراخلاقی 

اسـت. همچنیـن بـا توجـه بـه وضعیـت و آمـار موالیـد در کشـور و سـالمندی 

جمعیـت، حتـی وجـود یـک عـدد سـقط جنین نیـز بـرای کشـورمان غیرقابل 

پذیـرش اسـت. امـا بـه نظر می رسـد کوبیدن بر طبل سـقط جنین، آمارسـازی 

و افزایـش بی رویـه و غیرمنطقـی سـقط جنیـن درحـال ایجاد چند آسـیب، ذیل 

این آسـیب اجتماعی اسـت. اولین آسـیب جدی آمارسـازی درباره سـقط نیز 

از بیـن بـردن قبـح آن در جامعه اسـت؛ چرا که سـقط جنیـن در همه فرهنگ ها، 

ادیان و تمام کشـور ها امری قبیح و مذموم اسـت. بنابراین وقتی در یک جامعه 

مـدام سـخن از سـقط جنیـن بـه میان می آید و هـر از چندباری بـر آمار ها افزوده 

می شـود؛ این یعنی قبح سـقط جنین در یک جامعه شکسـته شـده اسـت. این 

درحالـی اسـت کـه همواره بسـیاری از خانواده های ایرانی معتقـد به قبیح بودن 

امری مانند سـقط جنین هسـتند. از این گذشـته، با توجه به وضعیت سـالمندی 

جمعیـت در کشـور و اخطـار مسـئولان مربوطه در رابطه با کاهشـی بـودن آمار 

موالید، آمارسـازی در رابطه با سـقط جنین اذهان عمومی را مشـوش و امنیت 

روانـی را برهـم می زنـد. حقیقـت این اسـت که در سـال های اخیر سـقط جنین 

بـه یـک بـازی رسـانه ای و بهانـه ای بـرای آمارسـازی و کلیک خـوری در برخی 

رسـانه ها تبدیل شـده است. 

وزیرخارجه عمان با پزشکیان دیدار کرد

رئیس صنف واسطه ها در تهران

افرادی که در آمار سقط جنین غلو می کنند، هیچ سند خاصّی ندارند

به تصویر جامعۀ ایرانی رحم کنید
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